

ABSTRACT

Well Testing has been the subject of research for many decades. Well Testing are performed in order to estimate reservoir properties. These estimations are needed to determine the amount of damage that happen to the well during the drilling or in the production life.

In this research the focus on evaluating the reservoir damage after the drilling and production in two different cold and thermal wells in the same field.

The reservoir well testing interpretation includes number of steps to be finalized. It's running starting from data gathering, initialization and quality control.

This thesis will be on field study (real data) from Fula North East (FNE) field located in block 6 Sudan. This study base on two wells (X) and (Q) . Well (X) is cold production well and well (Q) is thermal production well.

Data from FNE field have been gathered and the chosen key well is well(X) have been analyzed. Performing of well testing using conventional methods, derivative method and the simulation case is introduced. The methods is used to improve the well understanding and the field to decide about future work over strategies base on it by comparing the results in the first DST and after cold production based on productivity index.

Well(Q) -which is thermal well drilled and candidate to the cyclic steam stimulation based on well (X) data - had been analyzed to calculate the damage based on productivity index after the first cycle production.

Comparing the damage results in well X and well Q show there is no big change in skin effect between the hot production and the cold production

.

التجريد

كانت اختبارات الابار موضوعا للدراسات لعقود. والغرض الاساسي من اختبارات الآبار هو تقييم خصائص المكمن، اذ ان التقديرات التي يتحصل عليها من اختبارات الابار تحسب كمية الضرر الذي ينتج من عمليتي الحفر او الانتاج طول فترة انتاج البئر.

تم التركيز في هذا البحث على حسابات التضضر الطبقي في المنطقة القريبة من البئر بعد الحفر والانتاج البارد والحار من بئرين مختلفين بنفس المكمن.

ان عملية تحليل ودراسة نتائج اختبارات الآبار تتم على مراحل متعددة تتوالى فيها جمع البيانات وادخالها وتنقيحها.

ان البيانات المستخدمة في هذه الدراسة مأخوذة من حقل FNE بمربع 6 بالسودان وهي بيانات حقيقية تم جمعها واختيار بئرين البئر (X) و البئر (Q) حيث أنهما على الانتاج البارد والحار على التوالي.

تم جمع البيانات وتحليلها واختيرت البئر (X) كبئر مفتاحية للتحليل بناء على بيانات الحقل المعطاة. تم تطبيق الطرق التقليدية لتحليل اختبارات الابار والطرق الغير تقليدية بالاضافة للمضاهاة. تم استخدام هذه الطرق لتطوير المعرفة بسلوك البئر والمكمن لاتخاذ القرارات المستقبلية وذلك بالاعتماد عليها للمقارنه بين اول اختبار اثناء الحفر وبعد الانتاج البارد بالاعتماد على مؤشر الانتاجية.

بالاعتماد على بيانات البئر X البارد تم حفر بئر Q الذى تم فيه استخدام طريقة الحقن الدورى للبخر والذى تم فيه تحليل وحساب التضرر الطبقي اعتمادا على مؤشر الانتاجية بعد دورة البخر الاولى.

المقارنة بين نتائج التضرر الطبقي للبئرين التى تم الحصول عليها من هذه الدراسة، اوضحت انه ليس هنالك فرق كبير بين مؤشر التضرر للبئر البارد والبئر الحار.